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Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de l’Eixample 

València, 307,  3r 1a 
08009 Barcelona 
www.bcn.cat/eixample 

Resum Comissió de seguiment del Consell de Barri de la Sagrada Família  

Dia: 16 de novembre de 2020 

Hora : 18.00 h 

Lloc:  virtual  

   Enllaç: https://meet.jit.si/CdS-SagradaFamília201116 

   Contrasenya: CdSSaFa201116 

 

Assistents:  

Jordi Matas, Conseller de barri del G. Municipal Barcelona en comú-E. 

Joan Itxaso, Associació veïns i veïnes Sagrada Família. 

Consol Montenegro, Associació Cultural El Poblet i Banc del Temps 

Magda Gil Queralt, Eix comercial Sagrada Família. 

Paco F. Gonzalez, AFA Escola Gaia. 

Marc Martínez, Conseller del G. Municipal PSC. 

Pedro Juan Sánchez, Conseller del G. Municipal C’s. 

Pol Serrano, Conseller del G. Municipal Junts X Cat. 

Arnau Mallen, Conseller de G. Municipal ERC. 

Olga Bastidas, tècnica de barri de la Sagrada Família i Secretaria de la CdS. 

 

Ordre del dia de la Comissió de seguiment 

1 Benvinguda als membres de la comissió de seguiment. 
2 Temes a treballar d’importància pel barri i diagnosi de necessitats: 

 

 informació ubicació definitiva de l’escola Gaia (AFA Escola Gaia) 

 Pati exterior obert a l’avinguda Diagonal a l’escola Gaia. (AFA Escola Gaia).  

 Situació de la neteja del barri.(Eix Sagrada Família) 

 Seguretat al barri.(Eix Sagrada Família) 

 Mobilitat, bicicletes i patinets que circulen per les aceres. (Eix Sagrada Família) 

 Promoció del comerç local i de proximitat. (Eix Sagrada Família) 

 Enllumenat públic i estat de l'arbrat. (Eix Sagrada Família) 

 

3 Preparació del Consell de Barri:  

 17 de desembre a les 18.30 h (cal acceptació de la CdS) 

  Renovació de la CdS i  vicepresidència. 
 

4 Torn obert de paraules. 

 

La sessió comença a les 18.00h . 

 

 
 

https://meet.jit.si/CdS-SagradaFamília201116
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Benvinguda als membres de la comissió de seguiment. 

El conseller de barri dona la benvinguda a tots els presents i  explica que des del districte es vol fer un 
Consell de barri virtual que permeti informar i conèixer la situació actual del barri. 

Abans d’entrar als punts de l’ordre del dia, el conseller vol fer una prèvia sobre la situació de la ciutat i com 
afecta això al barri de la Sagrada Família. Explica que la setmana passada des d’Ecologia Urbana es va 
presentar el programa Superilla Barcelona. El qual, vol crear un model de transformació dels carrers de tota la 
ciutat amb l’objectiu de recuperar per a la ciutadania una part de l’espai que actualment ocupen els vehicles 
privats. Després de diferents actuacions en àmbits reduïts, com es va fer al barri de Sant Antoni i en altres 
barris de la ciutat, ara es vol crear una xarxa d’eixos verds i places on el vianant té prioritat. Especialment, al 
districte de l’Eixample, es vol, convertí en eixos verds parts dels carrers Consell de Cent, Rocafort, Comte 
Borrell i Girona que ja s’estan treballant amb la creació dels grups impulsors i es crearan quatre grans places 
d’uns 2.000 m2 cada una, coincidint amb els carrers Consell de Cent amb Rocafort, Comte Borrell, Enric 
Granados i Girona.  

Paral·lelament amb aquest programa, s’han fet intervenció que han reduït el nombre de cotxes per la ciutat 
amb l’obertura de carrils bici a València, Mallorca, Indústria, Castillejos i Aragó.  

En la mateixa línia hi ha el projecte Protegim les escoles, que vol transformar els entorns escolars posant als 
centres la seguretat i el benestar dels nens i nenes a través de diferents accions, com poden ser la pacificació 
del trànsit en els entorns escolars, millorar els accessos a les escoles, ampliació de zones d’estada i del verd, 
reduint places d’aparcaments o incorporant mobiliari urbà com bancs, jardineres... 

En aquest mandat, al barri de la Sagrada Família no hi ha planificació d’eixos, però un dels objectius del Pla 
d’Actuació del Districte (PAD) és construir el Grup impulsor que debatí l’aplicació del programa Superilla 
Barcelona a la Sagrada Família.  

Amb l’acord signat pel Temple de la Sagrada Família i l’Ajuntament de Barcelona, el Temple pagarà 4 M€  per 
millorar i pacificar els carrers del voltant, que implicarà crear un grup impulsor per treballar la millora de 
l’entorn. 

El Passeig de Sant Joan es convertirà en un corredor verd. 

Al barri també s’ha tancat la nova ubicació de l’Agrupament Escolta Antoni Gaudí que havia de sortir del 
recinte del Temple per tal de continuar amb les obres de la Sagrada Família. S’ha signat un acord de cessió 
d’un local de 200 m2 al solar de les aigües, propietat del Temple a l’Ajuntament de Barcelona, i aquest farà un 
conveni de cessió a l’Agrupament Escolta Antoni Gaudí per tal de poder desenvolupar la seva activitat. 

 

Un cop feta la presentació de les novetats al barri i a la ciutat, el conseller entrar als punts de l’ordre del dia: 

Temes a treballar d’importància pel barri i diagnosi de necessitats: 

 informació ubicació definitiva de l’escola Gaia (AFA Escola Gaia) 

El Paco González explica quina és la situació amb relació a la proposta que va fer el districte de  la ubicació 
definitiva de l’escola Gaia a la fàbrica del paraigua. 

L’AFA de l’escola Gaia va presentar al consorci i al districte un estudi que van fer dels diferents solars 
disponibles a la Sagrada Família per tal de buscar un emplaçament definitiu per la seva escola. Districte va 
proposar la ubicació a la Fàbrica del Paraigua, solar que està supeditat dins el Compromís per Glòries que 
des de 2007 es va aprovar la construcció de diferents equipaments. En aquest Compromís per Glòries  al 
solar proposat, destinat a finalitats educatives, les AVV havien proposat ubicar-hi un Centre Educatiu d’FP. 
Les diferents associacions de veïns que formen part del Compromís han presentat un escrit a Janet Sanz on 
expliquen que no estan d’acord en donar per definitiva la ubicació de l’escola Gaia sempre que es perdi el 
centre d’FP. La proposta de les quatre AAVV és poder encabir en el Pla de Glòries els dos centres educatius i 
la resta d’equipaments aprovats.  

El Jordi Matas explica que  des d’Ecologia Urbana s’està fent una nova proposta amb els diferents interessos 
de totes les parts i un cop estigui feta serà presentada al Compromís per Glòries per procedir a la seva 
aprovació, si s’escau. 
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 Pati exterior obert a l’avinguda Diagonal a l’escola Gaia. (AFA Escola Gaia).  

En Paco González explica que amb motiu de la COVID han presentat a districte una proposta 
d’ocupació de la via publica per tal de poder garantir les mesures de seguretat dins l’àmbit escolar. La 
proposta és poder ocupar un tram de l’Avinguda Diagonal entre Castillejos i Cartagena només en horari 
lectiu. I no tenen resposta a la seva petició. 
S’acorda que passarà la proposta a la secretaria de la Comissió de seguiment per tal de fer arribar a la 
tècnica d’educació del districte i al responsable d’obres i manteniment del districte. 
 
 

 Situació de la neteja del barri. Seguretat al barri. Mobilitat, bicicletes i patinets que 
circulen per les aceres. Promoció del comerç local i de proximitat. Enllumenat públic i 
estat de l'arbrat.  

La dinamitzadora de l’Eix comercial Sagrada Família fa una explicació de tots els temes proposats a 
l’ordre del dia. Explica que el barri està molt brut i està pitjor d’ençà que els establiments de bar i 
restauració estan tancats. 
Demana poder regularitzar la circulació de les bicicletes igual que s’està fent amb els patinets. 
Comenta que instal·lar els carrils bici i després col·locar els contenidors d’escombraries comporta que 
quan la gent gran baixa  les escombraries són interceptats i alguns atropellats per les bicicletes. Caldria 
traslladar els contenidors a emplaçaments més segurs. 
La dinamitzadora explica que hi ha un problema de llum en alguns carrers del barri. S’està fent servir 
bombetes que no donen gaire llum, però molts fanals estan tapats amb les branques dels arbres que 
caldria podar. Aquesta manca de llum fa que un cop, tancades les botiges, alguns carrers queden 
totalment foscos, provocant inseguretat als veïns i veïnes del barri. 
En relació amb la promoció del comerç local i de proximitat, es queixa que des de districte s’està fent 
poca cosa en comparació amb el que es pot veure en altres districtes que han fet tòtems informatius i 
banderoles animant a la compra en comerços de proximitat. Si no es fa alguna cosa, el comerç de 
proximitat es perdrà. A més cal afegir, la inseguretat que estan vivint els comerços del barri, com que 
no hi ha turistes ara s’està actuant en els comerços.  
 
El Jordi Matas explica que malgrat les mesures del Procicat de tancament de bars i restaurants s’ha fet 
un esforç en fer terrasses per tal de poder treure taules a la via pública. 
No consta que la poda de l’arbrat s’hagi deixat de fer i aquest tema més el de seguretat, malgrat que no 
hi ha dades alarmants en relació amb robatoris es mirarà que està succeint. 
Del tema de la llum, es demana a la Magda un llistat d’aquells carrers on els comerciants veuen que 
són molt foscos i passar-lo a la tècnica de comerç. 
La regularització de la bicicleta implica una regulació conjunta amb els municipis del voltant de la ciutat 
de Barcelona, per això és un tema complicat. El Jordi Matas comenta que si tenim una xarxa amplia i 
segura de carrils bici farà que la circulació per voreres no sigui tan usual. I aquesta és una aposta del 
govern de la ciutat. 
Si es detecta un punt conflictiu  de contenidors i carril bici també es pot passar a la tècnica de comerç, 
per veure si es pot fer un canvi d’emplaçament dels contenidors.  
L’associació de veïns reforça la idea que el barri està brut i caldria analitzar els indicadors que es fan 
servir si aquests no són capaços de detectar aquest problema. Del tema bici comenten que cal que 
sigui abordar i cal multar als infractors. 

 
 
 
Preparació del Consell de Barri. 
Queda aprovada la proposta de fer el Consell de barri el 17 de desembre a les 18.30 h.  
L’ordre del dia treballat és el següent: 
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1. Benvinguda del regidor. 
 

2. Renovació i aprovació de la Comissió de seguiment i de la vicepresidència. 

 

 
3. Ubicació de l’escola Gaia. Es dedicaran 30 minuts i tant l’associació de veïns com l’AFA de 

l’escola Gaia faran arribar un document explicatiu de la seva proposta en relació amb aquest 
tema. Aquests documents seran entregats juntament amb la convocatòria. 
 

4. Espai públic: Superilla Barcelona. 
                              Projecte Protegim les escoles. 
                              Estat actual de la segona fase de l’acord Temple- Ajuntament.  
Aquest punt serà 1 h. 
 
5. Diversos: l’Atenció al ciutadà en època de la COVID.  

 
Torn obert de paraules. 
 

L’AFA de l’Escola Gaia va proposar dos temes pel Consell de Barri del 27 de novembre del 2019. El 
tema de la ubicació definitiva de l’escola Gaia, ha quedat aprovat com punt de l’ordre del dia del 
Consell de Barri del 17 de desembre del 2020. El segon punt que es va proposar (pel consell de barri 
del 27 de novembre de 2019) amb relació al tema del Fibrociment a prop de les escoles Gaia, Encants 
i Leonor Serrano i altres indrets del barri, es dóna per tancat, ja que durant aquest any s’ha constituït la 
Taula del Fibrociment amb la participació de les 3 escoles afectades, on es va decidir fer diferents 
intervencions, per treure el fibrociment de les teulades, i avui dia, les últimes anàlisis realitzades,  no 
detecten presència de fibrociment dins les escoles. Es considera  treballat aquest l’últim tema, per tal 
de poder tancar la petició d’ordre del dia del Consell de barri de novembre del 2019.  

L’associació  de veïns vol saber com està el projecte del mercat de la Sagrada Família. El Jordi Matas 
explica que està en fase de projecte i continua amb el seu procés en el Pla d’inversió, però  es fa saber 
que les despeses, sobrevingudes  de la COVID, són del pla d’inversions municipals i les prioritats 
també han canviat en aquest moment.  
 
L’associació de veïns demana poder treballar en algun altre Consell de barri la situació de la gent gran 
provocada per la COVID, abordant el model de residències i equipaments per la gent gran que han 
entrat en crisis. El Jordi Matas recorda que el model de resistències no és competència municipal, però 
si ho són altres serveis per la gent gran. 

 
 

 

La sessió finalitza a les 20 h 

 

 

 

Olga Bastidas Martin 

Secretaria comissió de seguiment.  
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